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رئیس سابق اتحادیه املاک:

ادامه گرانی دلار 
منجر به افزایش بهای مسکن می شود

جدول نرخ سکه و ارز

صفحه ۴
سه شنبه۲۱ آذر ۱۳۹۶ 

۲۳ ربیع الاول ۱۴۳۹ - شماره۲۱۷۹۰

قیمت )به تومان(نوع سکه
1/420/000سکه تمام طرح جدید
1/380/000سکه تمام طرح قدیم

700/000نیم سکه
400/000ربع سکه

266/000گرمی
128/600هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4/208دلار
5/040یورو
5/810پوند

1/123لیر ترکیه
1/167درهم امارات

رئیس سابق اتحادیه املاک گفت: اگر نرخ دلار به روند صعودی 
خود ادامه دهد قطعا با جهش قیمت مسکن مواجه خواهیم شد؛ 
مگر اینکه دولت تدابیری برای کنترل نرخ ارز و طرح های خود از 

جمله مسکن اجتماعی اتخاذ کند.
مصطفی قلی خسروی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: پیش بینی این 
اســت که قیمت مسکن در سه ماهه آخر سال مقدار اندکی از میانگین 
نرخ تورم عبور کند، اما جهشی نخواهد بود. تعداد معاملات نیز بین 15 

تا 20 درصد افزایش می یابد.
وی افزود: با توجه به این که دلار از مرز 4200 تومان عبور کرده، خواه 
ناخواه ارزش افزوده پولی که ســپرده گذاران در بانک می گذارند کاهش 
می یابد. درنتیجه ســرمایه گذاران به بخش ساختمان می آیند و احتمال 
افزایش ساخت وساز وجود دارد. طی صحبت هایی هم که اخیرا با بعضی 
سازندگان داریم متوجه شدیم چشم انداز بازار مسکن را مناسب می دانند.
رئیس سابق اتحادیه مشاوران املاک تهران در پاسخ به این سوال که 
آیا با توجه به این که عرضه مسکن سالیانه حدود 600 هزار واحد از تقاضا 
کمتر است احتمال فشار تقاضا وجود ندارد، گفت: قیمت مسکن وابستگی 
مســتقیم به دو پارامتر تقاضا و تــورم عمومی دارد. در دولت های نهم و 
دهم شاهد بودیم که همواره دولت نگران جهش قیمت مسکن بود و بر 
همین اساس فشار می آورد تا قیمت جهش نکند، اما دیدیم زمانی که در 
سال 1391 نرخ دلار بیش از سه برابر بالا رفت مسکن نیز دچار افزایش 
شدید قیمت شد.خسروی ادامه داد: دولت یازدهم نیز همین نگرانی رشد 
قیمت مســکن را داشت، اما با ارایه صحبت هایی مبنی بر این که مسکن 
اجتماعی را در اختیار اقشار پایین قرار می دهیم مقداری به بازار آرامش 
داد و جلوی تورم مسکن را گرفت. ولی این رویکرد در بلندمدت جوابگو 
نخواهد بود. درست است که شاخص تورم به میانگین 10 درصد رسیده 
ولی نمی توان انتظار داشت که تورم مسکن نیز در همین حدود باقی ماند. 
لذا اگر فکری برای کسری حدود دو میلیون واحد مسکونی صورت نگیرد 

افزایش قیمت دور از انتظار نیست.

نماینده موقت سازمان خواربار و کشاورزی ملل متحد )فائو( 
در ایران اظهارت رئیس  سازمان حفاظت محیط زیست درباره 

محدود بودن ظرفیت های کشاورزی در ایران را رد کرد.
رائو ماتا در گفت و گو با تسنیم در پاسخ به این سؤال که با توجه به 
وضعیت منابع آب و خاک ایران امکان توســعه کشاورزی وجود دارد؟ 
اظهار کرد: به طور قطع همین طور اســت و امکان توسعه کشاورزی 

در ایران وجود دارد.
 وی افزود: »شــما آب، خاک و سیستم های بسیاری دارید اما باید 
مدیریت خاک خود را ارتقاء ببخشید و به تکنولوژی های جدید دست 

پیدا کنید همین. باید بهره وری آب را افزایش دهید.«
نماینده موقت سازمان خواربار و کشاورزی ملل متحد )فائو( در ایران 
ادامه داد:من فکر می کنم ایران از این جهت )منابع طبیعی( وضعیت 
خوبی دارد هرچند طی سال های اخیر نتوانسته از فرصت ها استفاده کند 
و مدیریت آب و خاک خود را ارتقاء  دهد. اما شما می توانید قابلیت های 

خود را در این زمینه افزایش دهید و به شرایط پایدار دست یابید.
وی تصریــح کــرد: بهترین برنامه و راه برای حل این مشــکلات 
برنامه ریزی مشترک، مدیریت مشترک و همکاری با سازمان های ملی 

و بین المللی در این زمینه است.
گفتنی است عیسی کلانتری معاون حسن روحانی در محیط زیست 
روزیکشنبه در مراسمی با حمله به قانون برنامه ششم و افزایش تولیدات 
داخلی کشاورزی مدعی شده بود منابع کشاورزی ایران محدود است و 

باقیمانده نیازمان را باید وارد کنیم!
خاطرنشان می شــود کلانتری قبلا هم ادعا کرده بود خودکفایی 

مزخرف است!

نماینده »فائو« با رد ادعاهای »عیسی کلانتری«:

 قطعاً امکان توسعه کشاورزی 
در ایران وجود دارد

گروه اقتصادی- 
در حالــی کــه در لایحه بودجه ســال آینده 
سختگیری هایی بر مردم در حوزه هایی مانند حذف 
یارانه ها، افزایــش قیمت برخی حامل های انرژی و 
افزایش عوارض خروج از کشور شده است؛ بودجه 
جاری دولت و برخی نهادهای نورچشــمی دولت 

افزایش یافته است. 
براساس لایحه بودجه سال آینده که دو روز پیش توسط 
رئیس جمهور به مجلس تقدیم شد، بودجه جاری همچنان 
روند صعودی خود را پیموده و بخش های دیگر هم به پای 
آن نمی رســند، چنانچه هزینه های جاری دولت از 253 
هزار میلیارد تومان به 276 هزار میلیارد تومان رســیده تا 
با حدود 23 هزار میلیارد تومان افزایش، رشد نزدیک به 9 

درصدی را تجربه کند.
مصارف شرکت های دولتی، بانک ها و موسسات انتفاعی 
وابسته به دولت هم 13 هزار میلیارد تومان افزایش یافته 
و در این میان بودجه برخی نهادهایی که به دلیل نزدیکی 
فکری با دولت، نور چشمی محسوب می شوند مانند موسسه 
نشر آثار امام راحل؛ میلیاردها تومان افزایش یافته است. 

از سوی دیگر می بینیم با وجود دست و دل بازی هایی 
که دولت درخصوص بودجه جاری و مصارف خود به خرج 
داده، فشــار هایی به مردم در ســال آینده از طریق حذف 

یارانه ها و افزایش حامل های انرژی خواهد آمد. 
دولت در حالی قصد دارد ســال آینده مبلغ 23 هزار 
میلیارد تومان بر اســاس قانون هدفمنــدی یارانه ها بین 
خانوارهای هدف توزیع کند که نسبت به میزان مشابه سال 
جاری کاهش قابل توجهی داشته و بیانگر این است که تعداد 
زیادی از مردم، سال آینده از دریافت یارانه حذف می شوند.

براســاس گزارش مشــرق، اگر رقــم پرداختی بابت 
یارانه های نقــدی را همان 45 هزار و 500 تومان در نظر 
بگیریم، ســال آینده امکان پرداخت یارانه نقدی به حدود 
42 میلیون نفر وجود خواهد داشــت و این بدان معناست 
که از جمعیت حدود 80 میلیونی ایران که نزدیک به 75 
میلیون آن یارانه دریافت می کنند، به طور تقریبی بیش از 
30 میلیون نفر واجد شرایط دریافت یارانه ماهانه نیستند.

ضمن اینکه در ســال آینده برخی حامل های انرژی 
مانند گازوئیل، 20 درصــد افزایش قیمت در نظر گرفته 
شده و طبق گفت وگویی که غلامرضا شرفی، عضو کمیسیون 
انرژی مجلس شورای اسلامی با فارس داشته، دولت از راه 
افزایش حامل هــای انرژی، 17 هزار میلیارد تومان درآمد 

در نظر گرفته است. 
سر به فلک کشیدن عوارض خروج از کشور 

یکی دیگر از بندهای بودجه که در همین ابتدای کار 
انتقادات بســیاری به همراه داشت، رشد فزاینده عوارض 
خروج از کشــور چه برای ســفرهای زیارتی و غیره بود. 
براساس لایحه بودجه ســال 97، عوارض خروج از کشور 
بــرای هر نفر 220 هــزار تومان تعیین که این مبلغ برای 
سفرهای زیارتی نظیر عتبات و حج 110 هزار تومان تعیین 
شد. و البته با این شرط که در صورت تکرار سفر در بار دوم 
50 درصد و از بار ســوم به بعد برای هر سفر 100 درصد 

افزایش خواهد یافت.
این افزایش در حالی رخ داد که امسال عوارض خروج 
از کشور، 75 هزار تومان بود که برای سفرهای زیارتی 37 
هزار و 500 تومان دریافت می شد. مقایسه ارقام سال جاری 
و آنچه دولت برای سال آینده در نظر گرفته نشان می دهد 

معاونت راهبری تولید شرکت مادرتخصصی 
تولید نیروی برق حرارتی گفت: در راستای 
اقتصــاد مقاومتی  اجرای سیاســت های 
هم اکنــون داخلی ســازی صدها قطعه در 
صنعت نیروگاهی کشور در دست اجرا است.

عبدالرســول پیشاهنگ در گفت وگو با تسنیم 
اظهار داشــت: در برنامه ای که برای اولین بار در 
راستای اقتصاد مقاومتی اجرایی شده لیست کاملی 
از تمامی نیازهای روز صنعت برق حرارتی را آماده 

کــرده ایم تا در اختیار تولیدکنندگان داخلی قرار 
دهیم.

وی افزود: این لیست شامل قطعاتی است که 
در حال حاضر وارداتی است و امیدواریم صنعتگران 
داخلی بتوانند با دانش و هوش سرشاری که در بین 
متخصصان ایرانی وجود دارد، نیازهای ما را داخلی 
ســازی کنند و با ورود بخش خصوصی به ساخت 
این قطعات، شــاهد قطع واردات آنها در آینده ای 

نزدیک باشیم.

پیشاهنگ با بیان اینکه »صنعت برق حرارتی 
یکی از صنایع پیشــرو در داخلی سازی تجهیزات 
مورد نیاز است«، گفت: در سال گذشته تقریبا 950 
قطعه را ساخت داخل کردیم که این قطعات بعضا 
قطعاتی بود که در انحصار دو یا ســه کشور بود و 
ما به عنوان کشور چهارم این قطعات را با موفقیت 

ساختیم و مورد استفاده قرار دادیم.
این مقام مسئول خاطرنشان کرد: در راستای 
اینکه 100 درصد از قطعات نیروگاهی مورد استفاده 

در نیروگاه های کشــور، ساخت داخل شوند گام 
برمیداریم و در این مسیر قطعات بسیاری بزرگی 
را داخلی سازی می کنیم که بعضی از صنعتگران 
خارج از کشور باور ندارند که در ایران این کارهای 

بزرگ انجام می شود.
وی افزود: در راســتای اجرای سیاســت های 
اقتصاد مقاومتی هم اکنون داخلی ســازی صدها 
قطعه در صنعت نیروگاهی کشــور در دست اجرا 

است.

ساخت صدها قطعه در صنعت نیروگاهی کشور

میزان عوارض خروج از کشــور سر به فلک کشیده و اصلا 
معلوم نیســت بر چه اساسی و با چه منطقی این عوارض 

حدوداً سه برابر شده است!! 
یک کارشناس صنعت هواپیمایی به ایسنا گفت: »بحث 
افزایش نرخ عوارض خروج از کشور نه تنها کارایی مثبتی 
در این صنعت نخواهد داشت که حتی با سیاست های کلان 

صنعت هوایی در تضاد است.«
بــه گفته آرمان بیــات، در کنار سیاســت های کلان 
برنامه ریزی های اقتصادی سال های گذشته مبنی بر توسعه 
زیرساخت های حمل ونقل، خرید ناوگان و افزایش تقاضا برای 
سفر نیز با بالابردن نرخ عوارض تناقض دارد و در نهایت به 

کاهش تقاضا برای سفر منجر می شود.
علی مختاری، کارشــناس اقتصادی هم درباره ســه 
برابر شــدن عوارض خروج از کشور در لایحه پیشنهادی 
دولت به مهر گفت: »طبق آماری که از ســوی ســازمان 
گردشگری  اعلام شده، در سال گذشته 9 میلیون و 196 
هزار و 140 ایرانی به دیگر کشــورها سفر کرده اند. با این 
تفاســیر درآمد حاصل از این افزایش نرخ، بیش از هزار و 

500 میلیارد تومان برآورد می شود.« 
نکتــه قابل تامــل اینکه با این افزایــش نرخ عوارض، 
بســیاری از مردمی که عاشــقانه به زیارت عتبات عالیات 
می روند از سطح محروم بوده و باید فقط برای هر نفر 110 
هــزار تومان عوارض خروج از کشــور بدهند که این رقم 

گزافی برای آنهاست. 
از شعار شفافیت تا حرکت در جهت افزایش فساد!

مدتی قبل از تقدیم لایحه بودجه ســال 97، موجی از 
انتقادات نســبت به روند بودجه ریزی کشور به وجود آمد، 
روندی که حتی رئیس دیوان محاسبات با حضور در مجلس 
نسبت به ادامه آن هشــدار داد، پس از آن از سوی برخی 
مقامات دولتی تلاشی صورت گرفت که بودجه سال آینده را 
متفاوت از سال های قبل نمایش دهند. یکی از ویژگی هایی 
که توسط دولتمردان از جمله نقاط مثبت بودجه برشمرده 
می شد، »شفاف« بودن بودجه بود؛ به عنوان نمونه حسن 
روحانــی همزمان با ارائه لایحــه بودجه، بر همین ویژگی 
تاکیــد کرد و گفت: »دولت رونــد جدیدی را آغاز کرده و 
این روند را در ســال های بعد ادامه خواهد داد. پایه اصلی 
بودجه امسال شفافیت است و پرداخت اعتبار به دستگاه ها 

بر مبنای عملکرد سه ماهه آنها است.«

همان شــب نیز، محمد باقر نوبخت با حضور در برنامه 
گفت وگوی ویژه خبری تلویزیون اعلام کرد: »تغییر روش 
بودجه ریزی، شــفاف ســازی بودجه و عــدم تمرکز آن از 

ویژگی های لایحه بودجه سال 97 است.«
تا اینجــای کار می بینیــم که دولــت، مدعی وجود 
»شفافیت« در بودجه ســال آینده است اما با انتشار متن 
کامل بودجه 97 متوجه می شــویم آنچنان که باید منطق 

اقتصادی در بودجه رعایت نشده است. 
یکــی از مهم ترین موارد رعایت نکردن این منطق هم 
مربوط به نرخ ارز اســت؛ دولت در حالی نرخ ارز )دلار( را 
در لایحه بودجه سال بعد را سه هزار و 500 تومان در نظر 
گرفته که قیمت دلار )بر اساس نرخ رسمی بانک مرکزی( 
سه هزار و 549 تومان بوده و در بازار آزاد هم طی دو روز 
گذشته به بیش از چهار هزار و 200 تومان رسیده است. 

به عبارت دیگر، نرخ ارز در سال آینده نه تنها متناسب با 
تورم افزایش ندارد، بلکه باید کاهش هم پیدا کند! موضوعی 
که به قدری تعجب برانگیز بود که روز گذشته حتی یکی از 
روزنامه های حامی دولت در این باره نوشت: »همه از جمله 
خود مقامات دولت نیز می دانند، پایین آوردن نرخ مبادله ای 

نه معقول است و نه شدنی.«
باید پرســید این چه منطقی است که نرخ ارز را با سه 
قیمت متفــاوت )نرخ بازار، بانک مرکــزی و بودجه( ارائه 
می شــود؟! مگر وعده دولت از سال 93 تک نرخی کردن 
ارز نبود که هربار به زمان دیگری )مانند ســال بعد، شش 
ماه پس از برجام و...( موکول می شــد؟ در حال حاضر هم، 
وجود سه قیمت برای ارز کاملا زمینه ساز فساد، سوءاستفاده 

و رانت خواهد شد. 
موضوعی که روز گذشته توسط دبیرکل کمیته ایرانی 
اتاق بازرگانی بین المللی هم مورد انتقاد قرار گرفت. براساس 
گزارشــی که ایسنا داده، محمدمهدی بهکیش در همایش 
مبارزه با فســاد گفت: »وقتی که ارز در بودجه 97 معادل 
3500 تومان در نظر گرفته شــده اســت و این ارز تنها به 
عده ای تخصیص می یابد، پس سایرین باید ارز را از بازار آزاد 
تهیه کنند. در همین نقطه است که فساد شکل می گیرد؛ 

دو نرخی بودن ارز ریشه فساد است.«
فــارغ از اینکه اجرایی شــدن چنین نرخی در هاله ای 
از ابهام قرار دارد، اما با فرض عملی شــدن آن هم با توجه 
به اینکه معنای ارز ســه هزارو500 تومانی، کاهش نرخ ارز 

رســمی است و بعید به نظر می رسد نرخ دلار در بازار هم 
کاهش محسوسی داشته باشد؛ فاصله بین ارز رسمی و بازار 
افزایش یافته و تحقق ارز تک نرخی غیر قابل دســترس تر 

خواهد شد. 
حال، این سؤال به وجود می آید که فساد ناشی از رقم 
نرخ ارز در بودجه سال آینده، چه سنخیتی با شفافیت مورد 

 اشاره دولتمردان دارد؟!!
بودجه های رویایی، تخصیص های واقع بینانه! 

یکی از ویژگی هایی که تاکنون در بودجه های سالانه 
کشور وجود داشت، عدم تخصیص بود بودجه در نظر گرفته 
شــده برای یک بخش بود، به عنوان نمونه در سال جاری 
این موضوع به نحوی حاد شد که از 36 هزارمیلیارد تومانی 
که قرار بود بودجه طی شش ماه نخست امسال برای بخش 
عمرانی در نظر گرفته شود، تنها هفت هزار و 800 میلیارد 

تومان )حدود 20 درصد( پرداخت شده است!! 
شــاید در پاسخ مطرح شــود که براساس درآمدهای 
کشور این تخصیص اتفاق می افتد؛ اما باید پرسید مسئولان 
برنامه ریزی در کشور چرا در زمانی که مشغول بودجه ریزی 
و پیش بینــی این پرداخت ها هســتند به این نکات توجه 

نمی کنند؟ 
لازم به ذکر است در بودجه سال آینده، تراز عملیاتی، 
کسری 83 هزار میلیاردی دارد که متاسفانه نسبت به سال 
گذشته حدود چهار هزار میلیارد تومان بیشتر شده است. 
یکی دیگر از مواردی که در بودجه ســال آینده سؤال 
برانگیز است، انتشــار 38 هزار میلیارد تومان اوراق برای 
تامین درآمدها می باشــد که نشان دهنده بدهکار کردن 
کشــور در بازه زمانی مشخص شده آن است. لازم به ذکر 
اســت طبق گفته های نوبخت، 32 هزار میلیارد تومان از 
اوراقی که قبلا چاپ شده هم باید در سال آینده پرداخت 
شود؛ با این وجود به نظر می رسد دولت در تامین درآمدهای 

خود، به بدهکاری خود در آینده دامن می زند.  
دست اندازی به »قُلک« توسعه ملی!!

یکــی از عجایــب بودجه ســال آینــده درخصوص 
دست درازی دولت به صندوق توسعه ملی می باشد که انگار 

به قلک دولت برای تامین حقوق و دستمزد شده است! 
به نحوی که در لایحه بودجه 97 برداشت 5/8 میلیارد 
دلار از منابع صندوق توسعه ملی برای استفاده در 11 عنوان 
مصرفی بودجه از جمله بودجه صدا و سیما، توسعه مکران 
و پرداخت پاداش بازنشستگان آموزش و پرورش را مطرح 
کرده اســت. متاسفانه دولت به این موضوع توجهی ندارد 
که منابع صندوق توسعه ملی برای جلوگیری از صرف آن 
در بودجه های جاری کشــور تاسیس شده نه اینکه دولت 
دوباره برای جبران ناتوانی خود دست به دامان آن بشود. 

منابع صندوق توســعه ملی باید از سویی پس اندازی 
درآمدهای نفتی برای آیندگان و از ســویی محل توسعه 
بخش های زیرســاختی کشور می باشد؛ نه اینکه دولت به 
چشم یک قلک یا حساب بانکی برای روز مبادایش به آن 
نگاه کند. مختاری همچنین درخصوص تصمیم دولت بر 
برداشت از صندوق توسعه ملی گفت: »برخی از این موارد 
با فلســفه تاسیس صندوق تناسبی ندارد. به عنوان نمونه 
برداشــت یک میلیارد دلاری از صندوق توسعه ملی برای 
تسویه پاداش پایان خدمت بازنشستگان آموزش و پرورش 
یا یکصدمیلیون دلار برای صدا و سیما، با فلسفه تاسیس 
صندوق در تضاد است و  نشانی از توسعه در خود ندارند و 

بیشتر شبیه به هزینه های جاری دولت هستند.«

 یک کارشــناس اقتصــادی گفت: برخلاف 
سخنان رئیس جمهور در مجلس هنگام ارائه لایحه 
بودجه 97، امکان بازســازی بافت های فرسوده 
و اجرای هرگونه پروژه عمرانی گســترده، بدون 

افزایش پایه پولی امکانپذیر نیست.
مجید شــاکری، کارشــناس ارشــد اقتصادی در 
گفت وگو با خبرگزاری مهر در پاســخ به این سؤال که 
»رئیس جمهور روز یکشنبه در مجلس شورای اسلامی 
گفت جهت گیری دولت در لایحه بودجه 97 به سمت 
استفاده از تسهیلات برای بازسازی بافت فرسوده است، 
آیا به لحــاظ اقتصاد کلان منطق این صحبت صحیح 
است؟«، گفت: با وجود اینکه برای تأمین مالی مسکن 
مهر از پایه پولی استفاده شده اما عملًا هم مقدار و هم 
درصد رشــد، هم در پایه پولی و هم در نقدینگی، در 
چهارسال 1388 تا 1392 کمتر از 1392 تا 1396 است.

این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: از طرف دیگر 
علیرغم همه تأکیدهای دولت مســتقر در عدم دست 
درازی به پایه پولی، عملًا ســرعت رشد پایه پولی در 
دوره فعلی بیشــتر است که بخش مهمی از آن ناشی 

کارشناس اقتصادی:

راهکار دولت برای بازسازی بافت های فرسوده منطقی نیست

از برداشت دائمی بانکها از ذخایر بانک مرکزی است.
شاکری گفت: اکنون که رئیس جمهور روی استفاده 
از تسهیلات برای بازسازی بافت فرسوده تأکید دارند و آن 
را راه حلی برای دست نکردن در جیب مردم می دانند، 

منطق این فرض محل بحث است.
وی تأکید کرد: باید توجه شــود که شــکل اصلی 
نقدینگی در ایران به صورت سپرده است. مابه ازای این 
سپرده تماماً در سمت راست ترازنامه بانک ها، مصارفی 

دارد. هــم اکنون با وجود آنکه نظام بانکی با تمام توان 
ممکن در حال اعطای تسهیلات است، نسبت تسهیلات 
به سپرده دائما کاهنده بوده است و این عدد از 85 درصد 
در سال 92 به زیر 75 درصد در سال 96 رسیده است. 
با وجود آنکــه در این مدت، میزان نرخ ذخیره قانونی 
هم از 13 درصد به 10 درصد کاهش پیدا کرده است.
این کارشــناس ارشد اقتصادی افزود: حفره بزرگ 
دارایی هــای بی کیفیت در ترازنامــه بانک ها دایما این 
نسبت را کمتر خواهد کرد و اگر فرضا به دنبال ترمیم 
این حفره ها، افزایش این نســبت و استفاده از آن برای 
مثلا نوســازی بافت فرسوده هستیم هیچ راه حلی که 

تزریق پایه پولی را شامل نشود وجود ندارد.
شاکری تصریح کرد: با توجه به مجموع این حقایق، 
تصور اینکه می توان بدون رشــد پایه پولی آن هم در 
اندازه وسیع، تکالیف ویژه ای را بر بانک ها تحمیل کرد، 
تقریبا نشدنی است.وی خاطرنشان کرد: بنابراین تصور 
اینکه هم اکنون و در وضعیت درآمد کنونی، امکان هر 
گونه طرح عمرانی گســترده بدون افزایش پایه پولی 

وجود داشته باشد، با منطق اقتصاد کلان نمی خواند.

رئیس  ســازمان برنامه و بودجه در واکنش 
به اختلاف 700 تومانی نرخ دلار در بازار آزاد و 
نرخی که در لایحه بودجه سال 97 پیش بینی 
شــده، اعلام کرد که برای ما ثبات مهم است و 
نرخ 4 هزار و 200 تومانی بازار را به رســمیت 

نمی شناسیم!
محمدباقر نوبخت، روز گذشته در نشست خبری 
پیرامون لایحه بودجه سال آینده که به تازگی از سوی 
رئیس جمهور به مجلس شورای اسلامی ارائه گردید، به 
ارائه جزئیاتی از این لایحه پرداخت. نکته جالب توجه 
در اظهارات رئیس  سازمان برنامه و بودجه، استدلالی 
بود که برای فاصله 700 تومانی نرخ دلار در بودجه و 

نرخ آزاد ارائه کرد.

در حالی که نرخ دلار این روزها در بازار آزاد با یک 
روند صعودی در حدود 4 هزار و 200 تومان نوســان 
می کند، بر اساس لایحه بودجه سال آینده این نرخ 3 
هزار و 500 تومان پیش بینی گردیده است. اما نوبخت 
در واکنشی عجیب به این اختلاف 700 تومانی، 
اعلام کرد که برای ما ثبات مهم است و نرخ بازار را به 
رسمیت نمی شناسیم بلکه آنها باید خود را با واقعیت 

تطبیق بدهند!
رئیس ســازمان برنامه با  اشــاره بــه پیش بینی 
بانــک مرکزی مبنی بر کاهش نــرخ دلار، گفت که 

»به این پیش بینی اعتماد می کنم«.
نوبخــت با تأکید بر لــزوم ثبات در بــازار، بیان 
کرد که کاهش شــدید نرخ هم مانند افزایش شدید 

مشکل ساز است!
وی علیرغم آنکه از ثبات بازار سخن گفته بود، وعده 
دولت مبنی بر تک نرخی شدن ارز را هم برای چندمین 
بار به زمان نامعلومی که از آن به فراهم شدن شرایط 

مناسب یاد می کرد، موکول کرد.
رئیس  ســازمان برنامه و بودجه هر چند این نکته 
را هم افزود که دولت قصد ندارد به بازار پیام افزایش 
نرخ ارز بدهد، اما به اعتقاد کارشناســان، دولت عملا 
بازار ارز را ســه نرخی کرده است و این کار به خودی 
خود موجب عدم شفافیت و تعویق فرایند تک نرخی 
شدن ارز منجر خواهد شد. هم اکنون در بازار سه نرخ 
مبادله  ای، آزاد و بودجه ای وجود دارد که نشان می دهد 

اهتمام جدی برای تک نرخی شدن ارز وجود ندارد.

گفتنی است نوبخت منابع منابع عمومی بودجه را 
368 هزار میلیارد تومان و درآمدهای اختصاصی را نیز 

53 هزار میلیارد تومان اعلام کرد.
وی پیش بینی درآمدهای دولت در لایحه بودجه 
97 را شــامل حدود 193 هزار میلیارد تومان درآمد 
مالیاتی، 106 هزار میلیارد تومان فروش نفت عنوان 

کرد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه همچنین برای سال 
آینده 47 هزار و 700 میلیارد تومان از محل واگذاری 
دارایی هــای مالی درآمد پیش بینی کرد که 6 هزار و 
100 میلیارد تومان از این رقم مربوط به فروش سهام 
شــرکت های دولتی و بیش از 38 هزار میلیارد تومان 

برای فروش اوراق مالی درنظر گرفته شده است.

 بررســی ها نشان می دهد تصمیم وزارت جهاد کشاورزی در 
ممنوع کردن واردات برنج، واردکنندگان را ترغیب کرده از همین 
حالا در بازار خودی نشان دهند و با کاهش جریان عرضه برنج به 

بازار، زمینه را برای افزایش قیمت فراهم کنند.
به گزارش خبرنگار مهر، در حالی که به دلیل واردات بی رویه برنج به 
کشور واردات این محصول فعلا ممنوع شده، قیمت برنج خارجی در بازار 
روند افزایشــی به خود گرفته است؛ گزارش میدانی خبرنگار مهر نشان 
می دهد قیمت برنج هندی طی 10 روز اخیر در بازار رشــد چشمگیری 
داشــته است؛ طبق گفته برخی مغازه داران قیمت هرکیسه 10 کیلویی 
برنج هندی طی این مدت بین 7 تا 8 هزار تومان افزایش یافته اســت؛ 
همچنین برخی دیگر از مغازه داران عنوان کردند که نرخ هر کیســه 10 
کیلویی برنج هندی طی 10 روز اخیر حدود 5 هزار تومان گران شــده، 
به گفته برخی دیگر هر کیسه برنج 10 کیلوگرمی هندی خاطره در این 

مدت بین 3 تا 4 هزار تومان افزایش قیمت داشته است.
به نظر می رسد دلیل اصلی افزایش ناگهانی قیمت برنج خارجی در بازار 
تصمیم هفته گذشته وزارت جهاد کشاورزی برای ممنوعیت ثبت سفارش 
واردات برنج اســت که حدود یک هفته قبل محمود حجتی، وزیر جهاد 

کشاورزی طی نامه ای به وزیر صنعت، معدن و تجارت آن را اعلام کرد.
در همین زمینه، محمد آقاطاهر رئیس  اتحادیه بنکداران مواد غذایی 
تهــران در گفت وگو با مهر با بیــان اینکه طی روزهای اخیر برنج هندی 
1121 حدود 10 درصد افزایش قیمت داشته است، اظهار کرد: دلیل این 
گرانی تنشی است که به بازار وارد شده، طبق گفته وزیر جهاد کشاورزی 
بیش از یک میلیون تن برنج وارد کشور شده بنابراین نباید این افزایش 
قیمت رخ دهد و باید پیگیر شویم که چرا این گرانی اتفاق افتاده است؟ 
چرا کســانی که وارد کننده هستند اجناس را به موقع عرضه نمی کنند؟ 
چــرا برنج را در انبارها نگــه می دارند و اجازه می دهند که در بازار تنش 

قیمت ایجاد شود؟
در همین حال، یک فعال صنفی نیز گفت: واردکنندگان از اینکه دولت 
جلوی واردات را گرفته، برآشفته شده اند و با کم کردن میزان عرضه برنج 
به بازار، در واقع دارند برای دولت خط و نشــان می کشند مبنی بر اینکه 
»اگر واردات متوقف باشد، قیمت بالا می رود«، و از این طریق دنبال این 

هستند که جریان واردات دوباره برقرار شود.

سخنگوی کمیسیون کشاورزی مجلس از اتخاذ سیاست های 
تشــویقی برای صادرات مرکبات خبر داد و گفت: یکی از این 
سیاست ها این اســت که طی آن واردات هر کیلو موز با تعرفه 

پنج درصد منوط به صادرات دو کیلوگرم مرکبات خواهد بود.
علی محمد شاعری در گفت وگو با خبرگزاری فارس در ساری با اشاره 
به تولیــد حدود 5 میلیون تن مرکبات در کشــور و لزوم صادرات این 
محصولات به خارج، اظهار کرد: با پیگیری های انجام شده و نشست های 
مشترک، مقرر شــد وزارت جهاد کشاورزی سیاست های تشویقی برای 

صادرات مرکبات اعمال کند. 
وی افزود: یکی از این سیاســت ها، سیاست بازار در مقابل بازار است 
کــه طی آن واردات هر کیلو موز با تعرفه 5 درصد منوط به صادرات 2 

کیلوگرم مرکبات خواهد بود. 
سخنگوی کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
وزارت جهاد کشاورزی درحال بررسی پیشنهاد واردات یک کیلوگرم موز 
در ازای صادرات یک کیلوگرم مرکبات است.نماینده مردم شرق مازندران 
در مجلس شورای اسلامی از پرداخت تسهیلات با نرخ سود 14/5 درصد 
به صادرکنندگان خبر داد و گفت: مقرر شــد صندوق ضمانت صادرات 
تضمین های لازم برای دریافت تســهیلات و صادرات مرکبات را ایجاد 
و اجرایی کند.شــاعری افزود: علاوه بر سیاست های تشویقی ذکر شده، 
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور متعهد شد 150 میلیارد ریال یارانه 
نقدی صادرات مرکبات برای هر کیلوگرم صادرات تا سقف 5 هزار ریال 
تخصیص دهد.وی درباره خرید شــب عید مرکبات گفت: 50 هزار تن 
پرتقال برای مصرف کل کشور پیش بینی شد و سهم مازندران 40 هزار 
تن اســت که بخشنامه آن به استان ها صادر شد و بر این اساس قرارداد 
خرید منعقد می شود.شاعری گفت: قیمت پیشنهادی استان برای خرید 
مرکبات شب عید 2 هزار و 200 تا 2 هزار و 300 تومان است و امیدواریم 
این قیمت از ســوی سازمان تعاون روستایی تصویب و نسبت به خرید، 

اقدام فوری انجام شود.

سخنگوی کمیسیون کشاورزی مجلس:

واردات موز به کشور
 منوط به صادرات مرکبات خواهد بود

نماینــده ولی فقیــه در وزارت جهاد کشــاورزی گفت: در 
کشتارگاه ها و مرغداری ها، افراد آموزش دیده ذبح شرعی انجام 
می دهند و حتی محموله های وارداتی نیز زیر نظر ناظر شــرعی، 

ذبح و وارد می شود.
به گزارش خبرگزاری فارس، آیت الله حسن عالمی در نشست خبری 
یازدهمین همایش ملی فرهنگ و مدیریت جهادی که قرار اســت 22 و 
23 آذرماه در مشهد برگزار شود، اظهار کرد، یکی از دستاوردهایی که این 
همایش طی سال های گذشته داشته، این است که وزارت جهاد کشاورزی 
در بین دســتگاه های اجرایی کمترین تخلف را داشــته و در بیرون این 

وزارتخانه نیز مخاطبان زیادی را جذب کرده است.
نماینده ولی فقیه در وزارت جهاد کشاورزی همچنین در پاسخ به سوال 
خبرنگاران مبنی بر اینکه نظارت شرعی بر کشتارگاه ها آن طور که شایسته 
است، انجام نمی شود، با رد این موضوع تصریح کرد: تصور می کنم نسبت 
به نظارت بر کشــتارگاه ها جفا شده است؛ چرا که نظارت به طور دقیق 
انجام می شود و حتی استانداردهایی برای نظارت شرعی تعریف شده است.

عالمی در توضیح بیشــتر این موضوع خاطرنشــان کرد: 14 تا 15 
بخش حرام از جمله غدد و نخاع پس از ذبح از لاشــه جدا می شــود و 
در هر کشتارگاه به ازای هر گاو یا گوسفند یک جذار )ذبح کننده( فعال 
است و برای مرغداری ها برای سرعت در کشتار سه یا چهار نفر در خط 

ذبح فعالیت می کنند.
نماینــده ولی فقیه در وزارت جهاد کشــاورزی در توضیح بیشــتر 
ایــن موضوع اضافه کرد: افرادی که برای ذبح در نظر گرفته می شــوند، 
آموزش های بهداشتی و شرعی طی دوره های تکمیلی می گذرانند و پس 
از موفقیت در آزمون و تایید صلاحیت به آنها کارتی داده می شــود که 

بدون آن اجازه ذبح ندارند.
عالمی در پاسخ به این سوال که برخی از کشورها طی تفاهم نامه ای 
نظارت بر کشتار دام را می خواهند خودشان انجام دهند تصریح کرد: شاید 
طبق تفاهمات دامپزشکی از نظر بهداشتی این امر اتفاق بیفتد، اما از نظر 
شرعی حتما ناظر شرعی از ایران به کشور مورد نظر اعزام می شود و بدون 
امضاء و مهر ناظر شرعی امکان ورود محموله گوشتی به ایران وجود ندارد.
وی همچنین در مورد پرورش برخی حیوانات حرام گوشت در کشور 
و منع مصرف آن گفت: در مورد حیواناتی که شرعا حرام گوشت هستند، 
یکسری منافع محلله وجود دارد که به عنوان مثال پرورش کروکودیل که 
ممکن است پوست آن برای مصنوعات کیف و کفش استفاده شود، منعی 
ندارد یا اینکه حیواناتی که ممکن است منافع آن جنبه دارویی دارد، به 

شرط آنکه بدل حلال نداشته باشد، نیز مانعی وجود ندارد.
نماینده ولی فقیه در وزارت جهاد کشاورزی همچنین در مورد استفاده 
از برخی حیوانات گفت: ممکن است این محصولات مصرف غیرخوراکی 
داشته باشد، مانند داروهای پوستی که خارج از بدن مصرف می شود که 

این هم مانعی ندارد.
عالمــی همچنین در مورد پــرورش و صادرات و فــروش حیوانات 
حرام گوشت به خارج از کشور هم گفت: مقام معظم رهبری در مورد این 
مسئله محذوراتی را در نظر گرفته اند که آن را چندان جایز نمی دانند، اما 
بسیاری از مراجع فروختن این گونه محصولات را به طرفی که مصرف آن 

را حلال می دانند، منعی ندارد.

عضو کارگری شــورای عالی کار با اشاره به عدم برخورداری 
کارگران شاغل در مناطق آزاد از مفاد حمایتی قانون کار، گفت: 
با گســترش مناطق آزاد، کارگران بیشتری از شمول قانون کار 

خارج می شوند.
علی خدایی در گفت وگو با توانا به فلســفه ایجاد مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی اشاره و اظهار کرد: این مناطق با هدف توسعه صادرات و ایجاد 
اشتغال تأسیس شده و به همین جهت یکی از امتیازات مهمی که به این 

مناطق داده شد، قانون ویژه اشتغال برای این مناطق بود.
وی ادامه داد: براساس ماده 52 قانون مقررات ویژه اشتغال در مناطق 

آزاد کارگران شاغل در این مناطق، مشمول قانون کار نمی شوند.
عضو کارگری شورای عالی کار با اشاره به اینکه مناطق آزاد از شمول 
مواد حمایتی قانون کار برای کارگران شــاغل در این مناطق خارج شده 
است، گفت: این مناطق در طی بیش از 25 سالی که از عمرشان می گذرد، 
تنها به مبادی برای واردات کالاها تبدیل شده اند و صادرات به آن شکلی 
که هدف گذاری شده بود صورت نگرفته است و از نظر ایجاد اشتغال هم 

ناموفق بوده اند.
خدایی افزایش مناطق آزاد را به منزله خارج شدن تعداد بیشتری از 
کارگران از شــمول حمایتی قانون کار دانست و افزود: بدون اینکه نتایج 
عملکرد مناطق آزاد فعلی مورد ارزیابی قرار بگیرد کماکان با گســترش 

مناطق آزاد در حال امتیاز دادن به این مناطق هستیم.
وی با انتقاد از افزایش مناطق آزاد گفت: کارگران شاغل در یک منطقه 
سرزمینی از کشور که ذیل قانون کار در حال فعالیت هستند به واسطه 
اینکه در آینده آن منطقه قرار است به منطقه آزاد تبدیل شود باید از شمول 
قانون کار خارج شــده و امنیت شغلی خود را بر باد رفته ببینند که این 
امر غیرمنطقی و غیرمنصفانه است. جامعه کارگری با افزایش مناطق آزاد 
مخالف است.عضو کارگری شورای عالی کار با اشاره به اینکه آمار دقیقی 
از کارگران شــاغل در مناطق آزاد در دسترس نیست، اذعان کرد: عملًا 
در مناطق آزاد هیچ تشکل کارگری برای پیگیری حقوق خود نتوانسته 
است، شــکل بگیرد.خدایی در پایان با انتقاد ازضعف نظارتی دولت های 
مختلف گفت: هم اکنون بیش از 3/5 میلیون کارگر غیررسمی در کشور 
تحت هیچ گونه بیمه حمایتی نیســتند که البته وضعیت در مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی به دلیل نبود روابط کار ذیل قانون کار مشــکلات برای 

کارگران در این مناطق دوچندان شده است.

نماینده ولی فقیه در وزارت جهاد کشاورزی مطرح کرد

نظارت دقیق شرعی بر گوشت های وارداتی 
و کشتارگاه های کشور

عضو شورای عالی کار:

گسترش مناطق آزاد، کارگران بیشتری را 
از شمول قانون کار خارج می کند

توجیه فاصله 700 تومانی دلار آزاد و بودجه

نوبخت: نرخ ارز بازار را به رسمیت نمی شناسیم!

گزارش تحلیلی کیهان از لایحه بودجه

چشم انداز بودجه۹۷
کوچک تر شدن سفره مردم
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